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Algemeen 

 

Vorig jaar is de website van de FFF door Ruurd Jelle van der Leij aangepast. Op verzoek van 

ŜƴƪŜƭŜ ƭŜŘŜƴ ƘŜŜŦǘ wǳǳǊŘ WŜƭƭŜ ŦƻǘƻΩǎ ƎŜǇƭŀŀǘǎǘ Φ 5ƛǘ Ƴŀŀƪǘ ŘŜ ǎƛǘŜ ǘƻŎƘ ǿŜŜǊ ƛŜǘǎ ƭŜǾŜƴŘƛƎŜǊ 

en de moeite waard om te bekijken. Naast het prachtige beeld materiaal zijn het natuurlijk 

de mededelingen en het natuurnieuws die de website actueel moeten houden. Foppe Hoff is 

nu de contact persoon om dit nieuws en de wetenswaardigheden te plaatsen.   

¢ǿƛǊǊŜ ƻƴŘŜǊ ŀŀƴǾƻŜǊƛƴƎ Ǿŀƴ ŘŜ άƴƛŜǳǿŜά Ƙƻƻfdredacteur Klaas Koopman gaat zoals die 

moet gaan, voortvarend en strevend naar perfectie. De laatste nummers zijn daar het bewijs 

van.  Was er vorig jaar al sprake van het opschonen van het ledenbestand, in het afgelopen 

jaar is dit nog eens gedaan. Er zijn enkele leden die hebben bedankt, maar we hebben ook 

weer nieuwe leden kunnen verwelkomen. Tevens is de betalingsachterstand van diverse 

leden inzichtelijk gemaakt en na tevredenheid met de leden opgelost. Deze exercitie heeft 

veel tijd gekost, maar heeft ook veel onduidelijkheden in de administratie weg genomen. Al 

met al staat de ledenteller per 31 -12-2014 op 309 leden. 

Samenstelling bestuur:  

Nico Minnema ------------ voorzitter 

Foppe Hoff------------------secretariaat, contactpersoon Planteferbân 

Jaap Feddema ------------ ledenadministratie, contactpersoon Twirre en Fûgelferbân 

Mark Hilboezen-----------penningmeester en contactpersoon Ferbân foar oare Bisten 

Het bestuur is nog opzoek naar nieuwe  bestuursleden. 

 

 

 

 

Activiteiten van het bestuur 

 

FFF ledenvergadering 

 

7. maart. Algemene Ledenvergadering in Hotel Oostergoo te Grou. De opkomst was goed,  
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Tijdens de vergadering werd duidelijk dat ondanks de 

opschoningsactie van het ledenbestand er toch nog de 

nodige hiaten zaten in de zowel het ledenbestand als 

de financiële administratie. Als gevolg hiervan konden de leden geen goedkeuring verlenen 

aan het financieel verslag van 2013. Daarom is afgesproken alles nog een keer grondig na te 

kijken en aan de hand van de nieuwe gegevens het financieel verslag nogmaals voor te 

leggen aan de leden (zie 9 december). Tijdens de Algemene Ledenvergadering is ook 

afscheid genomen van de bestuursleden Jakob Hanenburg een Jannie te Linde. Daarnaast 

heeft Meino Zondervan kenbaar gemaakt geen tijd meer voor een FFF bestuursfunctie vrij te 

kunnen maken. De bestuurders zijn uiteraard hartelijk bedankt voor hun inzet. John Melis 

geeft aan dat hij het verslag van de zoogdieren werkgroep niet kan onderschrijven. Naar 

aanleiding van deze opmerking heeft het bestuur gesprekken gevoerd met Teddy Dolstra en 

John Melis, met als resultaat dat ze allebei verder gaan met de zoogdierenwerkgroep, maar 

dat John Melis de algemene contactpersoon zal zijn.  

!ƭǎ ƻƴŘŜǊŘŜŜƭΣ ά ōŜƭŜŜŦ ŘŜ ǳƴƛŜƪŜ ǾŜƭŘ ƳƻƳŜƴǘŜƴέ ƘŜōōŜƴ ƻƴŘŜǊǎǘŀŀƴŘŜ ƭŜŘŜƴ ǘƛƧŘŜƴǎ ŘŜ 

vergadering een presentatie gegeven over hun werk in de natuur. 

Jŀƪƻō IŀƴŜƴōǳǊƎ έhǇΩŜ ƪƴƛōōŜƭǎ ǘǊƻŎƘ ƛǘ {ǇƘŀƎƴŜǘǳƳέ 

 

Zeer onderhoudende en informatieve lezing van Jakob over het voorkomen van veelal 

bijzondere veenmossen in terreinen van SBB zoals De Houtwiel en de Droegehamster 

Mieden. Het aantal verschillende veenmossen is beperkt en daardoor niet onmogelijk om ze 

te herkennen al is voor de determinatie van sommige soorten wel een (stereo) microscoop 

nodig. Voor geïnteresseerden geeft Jakob de titels van een aantal bijzondere boeken die 

soms verkrijgbaar zijn bij antiekbooks.nl . Ook de verspreidingsatlas.nl is interessant. 

 

Romke KleŜŦǎǘǊŀ ά.ǊŀƴŘƎŀƴȊŜƴ όPauguozzen) ƛƴ ŘŜ !ƭŘŜ CŜŀƴŜƴέ 

 

Romke heeft in de Jan Durkspolder (Alde Feanen) een populatie Brandganzen gevolgd op 

ŜŜƴ ŜƛƭŀƴŘƧŜ ƛƴ ŘŜ ǇƻƭŘŜǊ ƎŜƴŀŀƳŘ ΨYƭŜƛƴ DƻǘƭŀƴŘΩΦ De populatie had aanvankelijk een 

stormachtige groei. In de aanvankelijk kleine populatie bleek het uitvliegsucces van de 

jongen groot. Naarmate de kolonie groter werd, werd het broedsucces (de helft van de 

eieren komen niet uit) en het uitvliegsucces minder. Uiteindelijk werd minder dan 10% van 

de eieren een gans. De kolonie is uiteindelijk te gronde gegaan ook mee door predatie van 

o.a. Bruine ratten. De Brandganzen hebben zich verspreid in de omgeving en broeden nu 

elders. Verhoogde dispersie noemt Romke dat. 

 

IŀǊǊȅ .ƻǎƳŀ άhǘǘŜǊǎέ  

 

Harry heft onderzoek gedaan naar het voorkomen van Otters in de waterrijke gebieden in 

Fryslân. Mooie beelden, niet alleen van Otters, gemaakt met een infraroodcamera. Harry  
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ŘŜƴƪǘ ŜǊ ƛƴƳƛŘŘŜƭǎ ȊƻΩƴ ǾƛƧŦǘƛƎ hǘǘŜǊǎ ƛƴ CǊȅǎƭŃƴ 

voorkomen. De beelden van de Otters zijn te 

bewonderen op YouTube. Even Googelen op Harry Bosma.  

 

FFF ledenexcursie 

 

31 mei. De ledenexcursie start op de zeedijk bij het tempeltje van Ids. Daar geeft Meinte 

uitleg over o.a. de plannen van It Fryske Gea om een gedeelte van de Bokkenpollenpolder te 

verkwelderen. Het weer is uitstekend. Daarna gaat de excursie via de oostelijke wandelroute 

van It Noarderleech richting zomerdijk. Verder over de zomerdijk in westelijke richting naar 

de nieuwe dobbe en terug. OƴŘŜǊǿŜƎ ǿƻǊŘŜƴ DǊǳǘǘƻΩǎΣ ¢ǳǊŜƭǳǳǊǎ Ŝƴ Yluten met jongen 

gezien. De aantallen weidevogels zijn overal overweldigend. Ook een groot  aantal zingende 

Veldleeuweriken. Verder vallen de aantallen Kluten op in de Bokkenpollenpolder (de 

zomerpolder) links van de zomerdijk en de waarde van de plasjes tegen de zomerdijk voor 

de jonge Kluten. Kortom, algemene indruk van de aanwezigen: de bestaande natuurwaarden 

van de Bokkenpollenpolder zijn prima zo. Moet hier wel wat veranderd worden !? De 

excursie duurt ongeveer twee uur en met een voldaan gevoel gaat iedereen daarna op huis 

aan. 

 

Zoetwaterplasjes tegen de zomerdijk met veel Goudknopjes 
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Overleg met IFG 

 

28 augustus. In verschillende overlegmomenten met It Fryske Gea over haar 

verkwelderingsplannen in de Bokkenpollenpolder en in de bespreking op de 

ledenvergadering FFF en de wadvogelwerkgroep, hebben wij It Fryske Gea er niet van 

kunnen overtuigen dat verkweldering op alternatieve locatie in noord Friesland buitendijks, 

in verband met de huidige natuurwaarden beter zou zijn ( alternatiefplan FFF& 

wadvogelwerkgroep). Als gevolg van tegenslagen met betrekking tot de benodigde 

bestemmingsplan wijziging voor deze plannen heeft er  op 28 augustus nog een overleg 

plaatsgevonden tussen It Fryske Gea en de FFF & Wadvogelwerkgroep. Bij dit overleg is 

afgesproken dat It Fryske Gea vooralsnog afziet van de verkweldering Bokkenpollenpolder. 

In verband met de realisatie van een zoet/zoutverbinding, naar voorbeeld van het 

alternatieve plan van de FFF & Wadvogelwerkgroep, gaat IFG een slenkvormige 

verkweldering aanleggen van de Deltadijk naar de proef verkweldering. 

 

Lezingen Biologysk Wurkferbân, Natuurmuseum Fryslân en FFF 

 

De dit jaar georganiseerde lezingen in samenwerking met het Biologysk Wurkferbân en het 

Natuurmuseum Fryslân waren: 

¶ 16 april de Zwaluwenlezing van Luit Buurma en Bennie van de Brink 

¶ 24 september lezing over de Grote Vuurvlinder in Fryslan en de Rottige Meenthe. 

Door Henk de Vries van de Vlinderstichting en Henk Jan van der Veen van 

Staatsbosbeheer over het beheer van de Rottige Meenthe, de enige locatie in 

Friesland waar deze bijzondere dagvlinder nog voorkomt. 

¶ 20 november is in samenwerking met de stichting Avifauna Fryslân een informatie 

avond gehouden ƻǾŜǊ ƘŜǘ ŀǘƭŀǎǇǊƻƧŜŎǘ ά±ƻƎŜƭǎ ƛƴ CǊƛŜǎƭŀƴŘέΦ  

¶ Ook staan er nog enkele lezingen gepland voor 2015 over de oprukkende zoogdieren 

en een lezing over de resultaten van de proef verkwelderingen in Noord Fryslân 

buitendijks.  

FFF  kleine ledenvergadering 

 

9 december άƪƭŜƛƴǘƧŜ ƭŜŘŜƴǾŜǊƎŀŘŜǊƛƴƎέ ǘŜƴ ōŜƘƻŜǾŜ Ǿŀƴ ƘŜǘ ƻǇǎchonen van de 

ledenadministratie en het financieel jaarverslag 2013. Het financieel verslag is goedgekeurd 

door de kascommissie (Romke Kleefstra en Henk Jansen) en wordt door de vergadering 

vastgesteld. De leden worden hierover geïnformeerd. 
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Tevens heeft deze avond het overleg met de 

contactpersonen van de diverse werkgroepen plaats gevonden. Er is vooral bij gepraat over 

wat ons bezighoudt en bindt. Romke geeft aan dat hij bij elk contact, optreden en of 

persmoment de naam van de werkgroep in combinatie met de FFF  noemt.   Enerzijds een 

teken van verbinding, anderzijds een wederzijdse versterking. Daarnaast is het 

άǇǊƻōƭŜŜƳέǾŀƴ ŘŜ ǾŜǊƎǊƛƧȊƛƴƎ ǘŜǊ ǘŀŦŜƭ ƎŜǿŜŜǎǘΦ ±ƻƻǊƭƻǇƛƎŜ ŎƻƴŎƭǳǎƛŜΥ ŜŜƴ ǿŜōǎƛǘŜ ŀƭƭŜŜƴ ƛǎ 

niet voldoende, de FFF zal ook een Facebook pagina moeten aanmaken. Een aantal 

werkgroepen hebben dit al. De FFF zal dit voorbeeld volgen. De website krijgt meer een 

archief  functie en de nieuwtjes gaan deels via Facebook. De onduidelijkheden over de 

samenstelling en aanspreekpunt zoogdierenwerkgroep zijn hier ook nog eens ter tafel 

geweest. John Melis en Teddy Dolstra vormen samen de werkgroep, maar John is het 

algemene aanspreekpunt. 

 

 

RVT van de FMF 

 

De FFF heeft ook zitting in de raad van toezicht van de Friese milieu federatie. Op de agenda 

van de  twee vergaderingen RVT  van 2014 stonden de volgende onderwerpen prominent op 

de agenda: de verbouwing van het onderkomen van de FMF, het Convenant Lichthinder, de 

Landelijke samenwerking, de Langetermijnvisie voor de Friese Veenweidegebieden en 

Fryslân foar de Wyn. De FMF zal in januari 2015 het verbouwde pand aan de Agora 6 te 

Leeuwarden in gebruik nemen. Het convenant lichthinder is nog niet vastgesteld en zal 

opnieuw op de agenda komen van de RVT.  De landelijke projecten lopen nog niet goed 

maar er is de intentie uitgesproken om te verkennen om de landelijke samenwerking te 

intensiveren. Wat betreft de Veenweidenvisie van GS was de FMF inhoudelijk tevreden. 

Minder enthousiasme was er t.a.v. de beschikbare instrumenten en de financiering. De focus 

van de FMF zal in het vervolg gericht zijn op het nog te maken uitvoeringsprogramma wat 

uiteraard dan ook in de RVT aan de orde komt. Ten aanzien van  Fryslân foar de Wyn was het 

teleurstellend voor de FMF dat GS de voorstellen van de adviesgroep niet heeft 

overgenomen. Daarmee zat het werk van Fryslân foar de Wyn er nog niet op. Er is o.a. een  

éénmalige reactie in de krant verschenen, een reactie die niet geheel ondersteund werd 

door het bestuur van de FFF.  
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Heropening Polderhoofdkanaal 

 

Misschien is een deel van jullie het inmiddels wel vergeten, maar een niet onbelangrijk 

wapenfeit van de FFF was haar visie m.b.t. de heropening  van het Polderhoofdkanaal. Na 

enige discussie , verzet en procedures is in onderling overleg besloten het bezwaar in te  

 

trekken, mits er voldoende compensatie zou worden gerealiseerd voor de daar 

voorkomende kwetsbare soorten. Districthoofd Germ van der Burg doet verslag van de 

stand van zaken voor wat betreft deze compensatie:  

Natuurcompensatie Polderhoofdkanaal De Kraanlannen 

In het voorjaar van 2014 is aannemer Reimert gestart met de werkzaamheden om ten 

ȊǳƛŘŜƴ Ǿŀƴ 5Ŝ YǊŀŀƴƭŀƴƴŜƴ ŜŜƴ ƴƛŜǳǿ ΨƪǊƻōōŜƪŀƴŀŀƭΩ ŀŀƴ ǘŜ ƭŜƎƎŜƴΦ IƛŜǊǾƻƻǊ ƛǎ ŜŜƴ ǎƳŀƭƭŜ 

strook landbouwgrond aangekocht van de aangrenzende agrariërs. De bestaande grenssloot 

is breder gemaakt en er zijn nieuwe kaden aangelegd tussen het nieuwe kanaal 

(natuurgebied) en de aangrenzende en diep ontwaterde landbouwgrond. Het nieuwe kanaal 

verbindt het Polderhoofdkanaal met de Feanhoopsterfeart maar wordt niet bevaarbaar. 

Voor het beheer van het kanaal en de kaden is er aan de oost- en westzijde een betonbrug 

aangelegd en voor de wandelaars een wandelbrug. De oevers van het kanaal zijn natuurlijk 

ingericht rekening houdend met de specifieke wensen van de Gestreepte Waterroofkever, 

Waterspitsmuis en Groene Glazenmaker. Uiteraard is er enige tijd voor nodig alvorens 

dergelijke natuurwaarden haar plekje hebben gevonden. Daarnaast is voor een optimale 

ontwikkeling van het geheel een beheerplan opgesteld voor deze nieuwe 

natuurcompensatie. 
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Gegevens en activiteiten van de Ferbânnen 

Het overzicht van de werkgoepen FFF met de aanvullende informatie over de werkgroepen 

staat op de voorlaatste pagina van Twirre. 

 

Planteferbân jaarverslag 2014 

In 2014 was er in het Planteferbân weer veel dynamiek. De highlights op een rij. 

Maart  Het seizoen start mee door de zeer zachte winter heel vroeg: Herke Fokkema vindt 

Aziatische veldkers [Cardamine hamiltonii] in Buitenpost. De soort blijkt door het hele land 

sterk in opkomst te zijn, of in ieder geval in de focus van floristen te komen. 

Vrijdag 28 maart is de startavond in Reduzum als gebruikelijk weer een levendig fenomeen. 

нп ŀŀƴǿŜȊƛƎŜƴΦ 9Ǌ ƛǎ ȊƻΩƴ ƎǊƻƻǘ ŀŀƴōƻŘ ŀŀƴ ǘŜ ǘƻƴŜƴ ŦƻǘƻΩǎΣ Řŀǘ ǿŜ ŜŜƴ ŀŦƭŜǾŜǊƛƴƎ Ǿŀƴ Yƭŀŀǎ 

¸ōŜƳŀΩǎ ŘƛŀǎŜǊƛŜ ƴŀŀǊ IŜǳƪŜƭǎΩ όнлe druk, 1983) overslaan. 

Juni  Ronald Schouten meldt Grote wolfsklauw [Lycopodium clavata] in Gaasterland. 

De 21e juni start een bijzondere inventarisatie nabij Garyp. In het kader van de inrichting van 

weidevogelcompensatiepercelen door de Centrale As inventariseren twaalf floristen ca. 

ǘǿŀŀƭŦ ƪƛƭƻƳŜǘŜǊ ǎƭƻƻǘΦ 9Ǌ ƛǎ ŜŜƴ ΨǿŜǊƪƪŀŀǊǘΩ ǾƻƻǊ ƘŜǘ ƛƴǊƛŎƘǘƛƴƎǎōŜǎǘŜƪ ƎŜƳŀŀƪǘΦ 5Ŝ ǇǊŜŎƛŜȊŜ 

gegevens moeten nog verwerkt worden: enkele determinaties zijn nog onderhanden en een 

aantal waarnemingen van de 286 opnames moet nog op km-hokniveau gebracht worden. 

27 - 28 - 29 juni vindt de tweede ronde plaats van de tweede FFF-FLORON-inventarisatie van 

Terschelling. 34 Floristen hebben 48 hokken geïnventariseerd. Geen nieuwe vondsten, maar 

wel veel mooie. Er resteren nu nog 11 hokken. Die hopen we in 2015 alsnog te pakken. 

September  Een vruchtbare waarnemingsmaand voor bijzondere soorten. Piet Zumkehr 

meldt Zeeradijs [Raphanus raphanistrum ssp. maritimus] voor Terschelling. Diverse 

waarnemers melden van diverse plekken langs de A32 Kamferalant [Dittrichia graveolens]. 

Mark Hilboezen vindt in de Zwagermieden en in de Twijzelermieden de Kleinste egelskop 

[Sparganium natans] 

Oktober  De 31e wordt de slotavond in Reduzum gehouden, 26 aanwezigen. Er zijn veel 

aardige tot heel mooie meldingen. 

²ŀǘ ŘǳƛŘŜƭƛƧƪ ǿƻǊŘǘΣ ƛǎ Řŀǘ ŘŜ 5/ΩǎΣ IŀǊǊȅ ²ŀƭǘƧŜ Ŝƴ DŜǊǘƛŜ tŀǇŜƴōǳǊƎΣ ŜƴƛƎǎȊƛƴǎ ƘŜǘ ȊƛŎƘǘ 

kwijt raken op hoeveel er precies geïnventariseerd wordt. Het aantal km-hoklijsten is krap 

300, wat heel veel is in vergelijking met andere districten, maar het aantal hokken voor het 
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Nieuwe Strepen is beperkt. Dat zijn er maar enkele. 

Wat nog niet in beeld is, zijn de lijsten die digitaal aan 

Nijmegen gestuurd worden, en ook het totaaloverzicht over losse waarnemingen 

(Waarneming.nl e.d.) ontbreekt. 

November  De eerste november is de landelijke bijeenkomst van de districtscoördinatoren. 

Hier wordt Gertie Papenburg voorgedragen als lid van het stichtingsbestuur. De benoeming 

door het bestuur zelf volgt enkele dagen later. 

December  Op de FLORON-KNNV-dag in Nijmegen, zaterdag 13 december, is Friesland met 

tien floristen goed vertegenwoordigd. 

Gertie Papenburg 

 

.ƛƧǎŎƘǊƛŦǘ ŦƻǘƻόΨǎύ:  

Enkele niet 

onbekende Friese 

waarnemers, op 

Terschelling, juni 

2014. 
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Fûgelferbân jaarverslag 2014 

 

FFF-Slaapplaatsentelgroep Fryslân 

Al sinds haar oprichting organiseert de FFF slaapplaatstellingen. Voorheen werden de 

tellingen vanuit verschillende FFF-werkgroepen georganiseerd, zoals FIJKJE en de 

Steltlopertelgroep, maar sinds 1998 is de FFF-Slaapplaatsentelgroep Fryslân 

verantwoordelijk voor de slaapplaatstellingen van vogels in Fryslân. Deels sluiten de 

tellingen de laatste jaren aan op landelijk georganiseerde tellingen van Sovon, maar 

daarnaast blijft de FFF-Slaapplaatsentelgroep ook haar eigen tellingen initiëren. 

In het winterseizoen 2013/2014 werden Aalscholvers en Grote Zilverreigers maandelijks 

geteld op hun slaapplaatsen. Voor de Grote Zilverreiger leverde dat een recordaantal van 

bijna 800 individuen in januari 2014 op. Over de slaapplaatstellingen van Grote Zilverreigers 

verscheen in de tweede Twirre van 2014 een overzichtsartikel met de resultaten van de 

tellingen in de periode 2005-2014. Daarnaast worden de resultaten van slaapplaatstellingen 

in Fryslân maandelijks teruggekoppeld naar tellers door middel van de Friese 

watervogelnieuwsbrief van Sovon en FFF. 

hǇ нф ƳŀŀǊǘ нлмп ƘƛŜƭŘ ŘŜ bŜŘŜǊƭŀƴŘǎŜ hǊƴƛǘƘƻƭƻƎƛǎŎƘŜ ¦ƴƛŜ όbh¦ύ ŘŜ ǘƘŜƳŀŘŀƎ Ψ²ŀǘ 

bh¦Κ 9Ŝƴ ōόƭύƻŜƛŜƴŘŜ ǘƻŜƪƻƳǎǘ Ǿŀƴ ŘŜ bh¦ΩΦ 5ŀŀǊ ǾŜǊȊƻǊƎŘŜ ǎƭŀŀǇǇƭŀŀǘǎŜƴŎƻǀǊŘƛƴŀǘƻǊ 

Romke Kleefstra namens de FFF een lezing over de slaapplaatstellingen die de afgelopen 

decennia in Fryslân zijn georganiseerd, zoals die van Grote Zilverreigers, ganzen, steltlopers 

(meer specifiek: Scholekster, Kemphaan, Grutto, Regenwulp), Blauwe Kiekendieven e.a., 

ƻƴŘŜǊ ŘŜ ǘƛǘŜƭ Ψ{ƭŀŀǇǇƭŀŀǘǎǘŜƭƭƛƴƎŜƴ ƛƴ CǊƛŜǎƭŀƴŘΥ млл҈ ŀƳŀǘŜǳǊΩΣ ǿŀŀǊƳŜŜ ƳŜǘ ƴŀƳŜ ƘŜǘ 

eigen initiatief van de FFF in het zonnetje werd gezet (kort samengevat: volstrekt autonoom, 

amateur en anarchistisch). 

Met de grote aantallen Veldmuizen in Fryslân in 2014 organiseert de FFF-

Slaapplaatsentelgroep in de winter van 2014/2015 slaapplaatstellingen van Blauwe 

Kiekendieven. Daarnaast worden in het kader van de landelijke slaapplaatstellingen ook 

weer slaapplaatstellingen van Aalscholver en Grote Zilverreiger georganiseerd. 

Romke Kleefstra 

FFF-slaapplaatsencoördinator Fryslân 
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Wadvogelwerkgroep FFF jaaroverzicht 2014 

De reguliere tellingen zijn : 

-Maandelijkse wadvogeltellingen, coördinator Sieds Boersma, invoeren op de Sovon-site 

-Broedvogeltellingen, coördinatie vanaf 2014 onder de vlag van Sovon , coördinator Jelle 

Postma en het streven is om alles via auto-clustering in te voeren op de Sovon-site, hiervoor 

is het nodig dat de teller een inlogcode heeft, kan via Jelle Postma van Sovon. 

Overige activiteiten: 

-Eind april/ begin mei is er de jaarlijkse slaaptrektelling van regenwulpen. Ze vliegen dan 

ǎΩŀǾƻƴŘǎ ƻǾŜǊ ŘŜ ȊŜŜŘƛƧƪ ǊƛŎƘǘƛƴƎ ²ŀŘ Ŝƴ ȊƛƧƴ Řŀƴ Ƴƻƻƛ ǘŜ ǘŜƭƭŜƴΦ /ƻǀǊŘƛƴŀǘƻǊ ƛǎ IŜƴƪ 

Hiemstra.  

-De cursus wadvogeltellen is zo langzamerhand een vast ritueel op zaterdag eind augustus, 

met in 2014 een deelname van ongeveer 20 personen. Een alternatief voor 2015 zou kunnen 

zijn weer eens een excursie, komt nader bericht.  Organisatie : Sieds Boersma. 

-Slaapplektelling van blauwe kiekendieven vanaf oktober t/m april in de vrml. zomerpolder 

Holwerd-oost 

Verder het vermelden waard : 

-It Fryske Gea heeft voorlopig afgezien van het verkwelderen van de zomerpolder van It 

NoardeǊƭŜŜŎƘ ŘŜ ά.ƻƪƪŜƴǇƻƭƭŜƴǇƻƭŘŜǊέΦ 5e compensatie van de bestaande, unieke, 

populatie weidevogels kon op een andere plek niet worden gerealiseerd. 

-Wel heeft de politiek, lees de Raad van de gemeente Ferwerderadiel, medewerking 

verleend aan de bestemmingsplanwijziging ten behoeve van de uitvoer van het gemaal 

ά±ƛƧŦƘǳƛȊŜƴέΤ ƳŜǘ ƘƛŜǊŀŀƴ ƎŜƪƻǇǇŜƭŘ ŜŜƴ ōǳƛǘŜƴŘƛƧƪǎŜ ǳƛǘƭƻƻǇΣ ƛƴŎlusief 33 ha verkweldering 

Vergadering : 

-Op een vrijdagavond eind maart is er de jaarvergadering van de wadvogelwerkgroep FFF in 

ŘŜ ά{ŞŘȅƪǎǘŜǊ ¢ƻŜǊέ ŀŀƴ ŘŜ ½ŜŜŘƛƧƪ ǘŜ aŀǊǊǳƳ 

Ferwert, 8 januari 2015 

Jaap Feddema   
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Gierzwaluwen werkgroep FFF  

Gierzwaluwen Woudsend 2008-2014 

De Gierzwaluwkolonie van Woudsend is met rond de 250 bewoonde nesten een van de 

grotere in Friesland. In het zuidwesten is het na die van Sloten waarschijnlijk de grootste.  Op 

mooie zomeravonden staat dat garant voor spectaculaire gier- en vliegshows die zelfs de 

bewoners, die er aan gewend zijn, niet ontgaan. 

Er wordt vaak beweerd dat het met de gierzwaluw slecht gaat maar dat is moeilijk aan te 

tonen. Er gaat door renovatie en sloop weliswaar veel nestruimte verloren, vooral in oudere 

delen van dorp en stad, maar het lijkt er op dat ze hun zoekgebied toch heel langzaam 

uitbreiden naar nieuwere wijken. Omdat daar minder geschikte ruimtes en panden 

beschikbaar zijn, zijn ze meer verspreid en minder opvallend aanwezig. 

In Woudsend houden we ze sinds 2008 goed in de gaten maar in 2014 wat minder door werk 

aan de oprichting van de energiecoöperatie. Toch kon nog een vrij belangrijke klus geklaard 

worden. Bij de renovatie van een belangrijk broedpand (nr. 15 sinds 2007) gingen helaas 

weer een stuk of tien broedplaatsen verloren. De publiciteit daarover was aanleiding voor 

een goed gesprek met de gemeente Súdwest-Fryslân. Dat was de aanleiding voor de 

samenstelling van een brochure met tips en trucs over nestbehoud bij renovatie en sloop. De 

gemeente informeert er aanvragers van vergunningen mee en wij gebruiken hem om 

bewoners en bouwbedrijven in te lichten. De brochure staat als .pdf bij de artikelen op de 

website en het staat een ieder vrij om hem voor de plaatselijke situatie aan te passen en te 

gebruiken. 

Meer weten over Gierzwaluwen? Op de website staat (bijna) alles wat u er over zou willen 

weten. En als die belangstelling er nog niet is dan zal die zeker ontstaan na lezing van mijn 

overzichtsartikel in de Twirre van december 2013. Ook beschikbaar via de website. 

http://members.ziggo.nl/jaaplangenbach/Gierzwaluwwoudsend.html . 

Naast de gebruikelijke tellingen van Boerenzwaluw (zeer licht herstel) en Huiszwaluwnesten 

(weer minder) hebben we nog een bijzondere broedlocatie voor de Oeverzwaluw weten te 

realiseren. In de noord- en zuidmuur van de gesloopte Wellebrug broeden ze in drie van de 

vier leidinggaten. Op ons verzoek heeft de gemeente er nog acht gaten bij geboord. Als die 

ook benut gaan worden gaan we door met boren, want er is plaats voor vele tientallen. 

Meer op: http://members.ziggo.nl/jaaplangenbach/Oeverzwaluwwoudsend.html . 

Zwaluwwerk Woudsend, Jaap Langenbach op jaaplangenbach@ziggo.nl . 

 

 

http://members.ziggo.nl/jaaplangenbach/Gierzwaluwwoudsend.html
http://members.ziggo.nl/jaaplangenbach/Oeverzwaluwwoudsend.html
mailto:jaaplangenbach@ziggo.nl
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Ferbân Foar oare Bisten 

 

Jaarverslag 2014, Zoogdierwerkgroep Friesland  

 

De zoogdierwerkgroep Friesland, onderdeel van zowel de Fryske Feriening foar Fjildbiology 

(FFF) als de landelijke Zoogdiervereniging heeft een bijzonder karakter. De werkgroep is een 

groep van mensen die met zoogdier(gerelateerde) zaken bezig zijn en die elkaar op de 

hoogte houden van hun acties en de resultaten. De werkgroep heeft in John Melis een 

coördinator die als meldpunt en doorgeefluik dient. Daarnaast zijn er diverse mensen met 

hun eigen expertise bezig, zoals Harrie Bosma met otters en bevers, Bregtje Kuik met kleine 

marterachtigen, Florian Bijmold met boommarters en Teddy Dolstra met 

vleermuis(winter)tellingen. 

 

Gezamenlijk hebben zij vele tientallen meldingen afgehandeld: voornamelijk van 

vleermuizen, SǘŜŜƴƳŀǊǘŜǊǎ Ŝƴ άƻƴōŜƪŜƴŘŜ ǇǊŜŘŀǘƻǊŜƴέΦ 9Ǌ ȊƛƧƴ ǘŜǾŜƴǎ ŜƴƛƎŜ ƭŜȊƛƴƎŜƴ 

gegeven, waarbij de ook weer de Steenmarter en vleermuizen de boventoon voeren. Bregtje 

Kuik heeft twee dagen met een zoogdierwerkgroep kraam op het druk bezochte 

Pompoenfestival in Oldeberkoop gestaan hetgeen vele interessante nieuwe waarnemingen 

van zoogdieren opleverde. Zij voert ook alle meldingen in (Telmee) ten behoeve van de 

Nationale Database Flora en Fauna (NDFF). 

 

Het meetnet vleermuis transecttellingen (NEM VTT) is dit jaar in Friesland gestart. Dit is een 

nieuw landelijk meetnet waarvoor drie routes zijn ingericht in Friesland. Dit wordt mogelijk 

in 2015 uitgebreid. De huidige drie routes zijn Noordwolde-Wolvega, Jubbega-Oranjewoud 

en Wickel-Oudemirdum. Het meetnet is een monitoring, per auto, van een traject van ca. 30 

kilometer waarbij een meetapparaat de vleermuizen waarneemt. Er wordt, per route, twee 

keer per jaar gereden en de opgenomen geluidsfragmenten worden later gedetermineerd 

ƳŜǘ ōŜƘǳƭǇ Ǿŀƴ ŎƻƳǇǳǘŜǊǇǊƻƎǊŀƳƳŀΩǎΦ 5ƛǘ ƎŜŜŦǘ ǘŜƴ ŜŜǊǎǘŜ ŜŜƴ ƎƻŜŘ ōŜŜƭŘ Ǿŀn de 

doelsoorten (voornamelijk Rosse vleermuis en Laatvlieger), maar levert hopelijk ook veel 

gelukjes op van bijv. Kleine dwergvleermuis. Douwe Klijnstra, Koert en Sjouke Scholten, Durk 

Venema, Jean-Pierre Brehen, Bregtje Kuik en John Melis bemensen de actie. Bij interesse: 

graag contact met John opnemen. 

 

Teddy Dolstra heeft zich, met meerdere vrijwilligers, beziggehouden met de 

vleermuiswintertelling. Er zijn in 2014 in totaal 59 dieren van in totaal zes soorten geteld. De 

warme winter (slechts 1 week een beetje vorst) is mogelijk de reden dat er slechts één 

Grootoorvleermuis is geteld. Alessandra Bammann voerde een inventarisatie uit op en rond 
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de verschillende kerkterreinen (m.m.v. Teddy en Johann 

Presscher). Een impressie van dit onderzoek is ook te 

vinden op de Facebook pagina van de Zoogdierwerkgroep Friesland.  

 

Tsjepke van de Honing is weer zeer actief geweest met (voornamelijk) de jeugd. In de 

omgeving van Joure organiseert hij jaarlijks meerdere excursies over kleine zoogdieren met 

muizenvallen en over vleermuizen met de batdetector. Deze excursies leveren natuurlijk ook 

weer leuke waarnemingen op.  Er staan voor 2015 weer excursies op de agenda, dus wie 

interesse heeft moet even contact opnemen met Tsjepke. 

 

Diverse leden van de Natuurvereniging Bakkeveen (contact Douwe Klijnstra) zijn met hun 

omgeving bezig en komen met leuke waarnemingen variërend van Grootoorvleermuizen, via 

otters tot dassen. 

 

Ook Johan de Jong en Wiesje Spijkstra-Scholten, hebben afgelopen jaar diverse (alom 

bekende) braakbalpluisavonden gehouden, waarbij Wiesje nu voornamelijk met de Ransuil 

bezig is. Durk Venema is een actieve ecoloog die in Gaasterland en omgeving meldingen van 

vleermuizen afhandelt en tevens veel nieuwe waarnemingen doorgeeft. Marten Zijlstra 

heeft vleermuisexcursies gegeven met de batdetector en vermeldt als bijzonderheid de 

avond van 1 juli 2014 waarbij hij in Burgum het uitvliegen van meervleermuizen telde met 

een recordaantal van 307 dieren. 

 

De Visotter heeft afgelopen jaar veel aandacht gehad. Dit komt enerzijds door 20 geborgen 

(verkeers)slachtoffers binnen Friesland en door het zoeken (en vinden!) van twee jonge 

otters nadat de zogende moeder dood was aangetroffen. Maar ook door het initiatief Otter 

Challenge (doelstelling 1.000 otters in Nederland per 2020). De Visotter doet het goed en 

wordt op steeds meer locaties aangetroffen, maar er sneuvelt in het verkeer een steeds 

groter percentage dieren. Dit kan worden gezien als negatief neveneffect van de voor alsnog 

voorspoedige populatiegroei. Gelukkig wordt er momenteel goed gereageerd door de 

provincie om knelpunten op te lossen. Naast de bekende overleden dieren kunnen er veel 

slachtoffers zijn die nooit aan het licht komen. Voorbeeld: er is in 2014 geen enkel 

verdrinkingsslachtoffer uit muskusratklemmen of visfuiken gemeld. 

 

In augustus komt een e-mail bij de coördinator binnen van Jakob Kuperus. Een mogelijke 

eerste bever. Na een telefoongesprek met de melder geeft de coördinator de gegevens door 

aan Harrie Bosma, provinciaal coördinator van de werkgroep Calutra. Spoedig daarna vindt 

een medewerker van het Wetterskip de eerste knaagsporen en een burcht van een bever! 

IŀǊǊƛŜ ōŜǾŜǎǘƛƎǘ Řƛǘ ƳŜǘ ŎŀƳŜǊŀōŜŜƭŘŜƴ Ŝƴ ǾƻƭƎǘ ŘŜ ǎǇƻǊŜƴ Ǿŀƴ ŘŜ ōŜǾŜǊ ƴƻƎ ǎǘŜŜŘǎΦ IŀǊǊƛŜΩǎ 

opnamen zijn op zijn YouTube te vinden. Hopelijk komt deze bever spoedig een partner 

tegen. Tevens geeft bovenstaande een goed voorbeeld van hoe de werkgroep wil 

functioneren. 
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In 2014 is er een toename van meldingen van Bruine 

ratten. Goede gegevens ontbreken, maar het verbieden 

van rattengif (omdat ratten resistent werden en omdat hogere predatoren er ook slachtoffer 

van werden) zal als effect een toename in dieren hebben.  

In augustus kwam een melding binnen dat er eerder in 2014 een dode Steenmarter was 

gevonden met verschijnselen van distemper(hondenziekte). Voor deze melding is diverse 

malen contact geweest met het DWHC. Gelukkig bleef het bij één melding.  

 

De Noordse woelmuizen monitoring rond het Sneekermeer heeft dit jaar plaatsgevonden 

van 30 september t/m 5 oktober. Onder leiding, als vanouds, van Sjoerd Bakker, Nico 

Beemster en Tsjepke van de Honing hebben ca. 15 mensen meegeholpen met deze unieke 

actie. Het aantal Noordse woelmuizen was goed, maar lag lager dan vorig jaar. Het weer was 

gelukkig veel beter. 

 

Het jaar 2014 was voor de Zoogdiervereniging het jaar van de eekhoorn. In Friesland is de 

soort toenemend in aantal en verspreiding. Er worden in Friesland weinig exotische 

eekhoorns gemeld. Bijzondere waarnemingen van de inheemse eekhoorn werden gedaan in 

Heerenveen, bij het sportpark achter de brandweer, in Jubbega buitengebied en in 

Oudehaske, waarbij deze laatste mogelijk toch een exoot was. Het is belangrijk om de 

waarnemingen van de eekhoorn te blijven doorgeven. 

 

Er waren ook exoten. Een Amerikaanse nerts bij Fochteloo, een dode Beverrat op de A6. 

Harrie Bosma vond sporen van een Wasbeerhond bij het Koningsdiep. Teddy Dolstra trof een 

WŀǎōŜŜǊƘƻƴŘ ŀŀƴ ƻǇ ŘŜ wƛƧǎōŜǊƪŀƳǇŜƴǿŜƎ ōƛƧ .ƻƛƧƭΦ IŜǘ ǿŀǎ ǎǘƛƭ ǊƻƴŘ ŘŜ ²ŀƭƭŀōȅΩǎ ōƛƧ 

Oosterwolde en er kwam geen melding binnen van de Gestreepte stinkdieren bij het Blauwe 

bos. Alle waarnemingen van (verdachte) exoten zijn belangrijk en worden graag door de 

werkgroep ontvangen. 

 

Bovengenoemd is een opsomming van activiteiten van vrijwilligers die hun eigen ding doen. 

Het claimen van deze activiteiten is eigenlijk pronken met andermans veren. Maar het geeft 

wel aan dat er in 2014 veel gebeurd is op het zoogdiervlak. De toegevoegde waarde van de 

werkgroep is een coördinator als meldpunt en doorgeefluik. 

 

In memoriam 

In 2014 zijn ook twee markante vleermuiskenners overleden. Op 27 maart is Wim Bongers 

overleden op 81 jarige leeftijd. Wim heeft veel betekend voor het vleermuizenonderzoek in 

Nederland: hij had een grote rol bij het Vleermuis Atlas Project (VAP). Op 21 november is 

Marjan van Oosten overleden op 58 jarige leeftijd. Marjan is van grote invloed geweest voor 

de vleermuisopvang en -bescherming in het noorden. 
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2015 

Het jaar 2015 staat in het begin meteen in het 

teken van de Veldmuizenplaag. Door een 

bijzondere samenloop van omstandigheden is deze erger dan ooit. De oorzaken worden 

onderzocht, maar enkele factoren zijn bekend; 1/ een goed mastjaar gevolgd door een 

warme, zachte winter, 2/ lage waterstanden, 3/ het (relatief) ontbreken van predatoren, 

door bejaging, vergiftiging en vernieling en 4/ het grote areaal van monoculturen en het 

teruglopen van de weidegang. Voor de Velduilen is het een feest, maar als werkgroep hopen 

we dat de Wezel en Hermelijn, voor zover nog aanwezig, er ook baat bij hebben. Als 

werkgroep worden we betrokken bij het onderzoek. 

 

Voor 2015 wordt gedacht aan een onderzoek naar de huidige status van de Gestreepte 

stinkdieren bij het Blauwe bos en omgeving. 

 

De Zoogdiervereniging heeft 2015 uitgeroepen als het jaar van de Das. Eén van de 

doelstellingen is een grote landelijke inventarisatie. Misschien kan in Friesland de 5-jaarlijkse 

dassentelling dit jaar uitgevoerd worden. Daar wil de zoogdierwerkgroep met de vrijwilligers 

graag aan meewerken. 

Voor meldingen, meer informatie en belangstelling voor deelname kunt u contact opnemen 

met: 

 

John Melis, johnmelis@chello.nl, 0516-764010, 06-46524630 

 

 

 

Jaarverslag 2014, KONON (Kreeften- en waterkever Onderzoek Noordoost Nederland)   

 

De werkgroep houdt contact met de Fryske Feriening foar Fjildbiology (FFF) en met Stichting 

EIS-Nederland (kenniscentrum insecten & andere ongewervelden) en heeft tot doelstelling 

het in kaart brengen van de verspreiding van de rivierkreeften en waterkevers.  

 

Sinds 2010, het jaar van het landelijke kreeftenonderzoek door stichting EIS-Nederland, is 

deze werkgroep aanwezig. Veel van de toename in kennis komt voort uit de WVOF 

schepnetexcursies, want daarbij worden veel kevers mee gevangen, gedetermineerd en 

ingevoerd in Telmee. De werkgroep richt zich vooral op de grotere kevers (o.a. Dytiscus- en 

Graphoderus soorten). 

 

In het onderzoek in 2010 is bevestigd dat in het noorden (Groningen, Friesland, Drenthe , 

noordwest Overijssel) alleen de exotische gevlekte Amerikaanse rivierkreeft (Orconectes 

limosu) aanwezig is. Deze soort is over het gehele land bekend en soms zeer talrijk aanwezig. 

Elk jaar, ook in 2014, komen er vele meldingen (liefst met foto!) binnen van kreeften en 

mailto:johnmelis@chello.nl
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krabben. De krabben zijn meestal Wolhandkrabben. In 

bijna alle gevallen zijn de kreeften van de soort 

Orconectes limosu. Op kleine schaal is er onderzoek 

gedaan met fuiken die de coördinator, met de benodigde ontheffingen, kan leveren. Dit 

toonde op enkele locaties in 2014 alleen Orconectes limosu aan. 

 

Groot was de verassing toen eind september in het Paling over de dijk project een 

rivierkreeft van een andere soort werd gevangen bij Roptazijl door Minne Boersma in het 

bijzijn van WVOF lid Peter Bodenstaff. Het bleek een gestreepte Amerikaanse rivierkreeft 

(Procambarus acutus). Minne bevestigde later dat hij deze soort eerder had gevangen in het 

Van Harinxmakanaal. Deze totaal onverwachte waarnemingen vallen samen met even 

verrassende meldingen uit Den Helder en Groningen. De soort was eigenlijk alleen bekend in 

de omgeving van de Alblasserwaard. 

 

   
Verspreiding gestreepte Amerikaanse rivierkreeft (Bron Stichting EIS-Nederland) en Roptazijl exemplaar (foto John Melis). 

 

De verwachting voor 2015 is dat het onderzoek van 2010 herhaald wordt. Zodra bekend is 

of, en wanneer, er dit jaar onderzoek zal worden verricht worden er weer vrijwilligers 

gezocht. 

 

Wie weet of er nu ook andere exotische soorten worden waargenomen? Bij interesse 

hiervoor en voor alle kreeften-, krabben- en keverwaarnemingen: graag contact opnemen 

met de coördinator; 

 

John Melis, johnmelis@chello.nl, 0516-764010, 06-46524630 

 

 

 

 

mailto:johnmelis@chello.nl
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Jaarverslag 2014  WVOF  (Werkgroep VissenOnderzoek 

Friesland)  

De WVOF is onderdeel van zowel de Fryske Feriening foar Fjildbiology (FFF) als de landelijke 

Stichting RAVON. De WVOF is al sinds 2007 bezig met het in kaart brengen van de 

verspreiding van Friese zoetwatervissen en het opleiden van mensen die interesse hebben in 

de soortgroep vissen. 

De werkgroep is in 2014 negen keer op pad geweest van maart t/m oktober. Het dagrecord 

aan soorten was 20 soorten (baars, bittervoorn, blankvoorn, brasem, driedoornige 

stekelbaars, kleine modderkruiper, kolblei, kroeskarper, marmergrondel, Pontische 

stroomgrondel, pos, rivierdonderpad, riviergrondel, ruisvoorn, snoek, tiendoornige 

stekelbaars, vetje, winde, zeelt en zwartbekgrondel) op 18 oktober in de omgeving van 

DŀŀǎǘŜǊƭŀƴŘΦ Lƴ ǘƻǘŀŀƭ ƘŜōōŜƴ ŀŀƴ ŘŜ ŜȄŎǳǊǎƛŜǎ ȊƻΩƴ нр ǾŜǊǎŎƘƛƭƭŜƴŘŜ ƳŜƴǎŜƴ ƳŜŜƎŜŘŀŀƴΦ 

In 2014 heeft de werkgroep zich gericht op het doel om de laatste puntjes op de i te zetten 

voor de Friese vissenatlas. De laatste witte vlekken werden ingevuld en de 

verspreidingskaarten werden nog completer.  

Zwartbekgrondel 

Eigenlijk waren er geen grote verassingen totdat, terwijl de atlasteksten al geschreven 

werden, Bregtje Kuik, validator bij Mijn Vismaat, ontdekte dat de zwartbekgrondel in de 

Friese binnenwateren was aangeland. Een hengelvangst bij Schuilenburg gaf de eerste 

aanleiding om de aanwezigheid en verspreiding van deze, tot dan toe afwezige soort, te 

onderzoeken. Toen Bregtje met vangsten in Burgum aankwam en enkele werkgroepleden 

ook zwartbekgrondels vingen bij Lemmer was het bevestigd. De zwartbekgrondel, een 

invasieve exoot, is helaas binnengetrokken en zal in Friesland waarschijnlijk een zelfde effect 

hebben als in bijvoorbeeld de IJssel. De grootste slachtoffers zijn de beschermde 

rivierdonderpad (die de concurrentie met de zwartbekgrondel verliest) en de sportvissers 

(die op sommige locaties bij de IJssel en andere wateren alleen nog maar zwartbekgrondels 

vangen). 

Tijdens de laatste normale collectieve WVOF visdag op 18 oktober in Gaasterland zouden de 

vangsten van een hengelsportwedstijd bij Spannenburg (in de lijn van de verwachte 

verspreiding van de zwartbekgrondel) meegenomen worden. De WVOF telt en registreert 

sinds 2013 met enige regelmaat de vangsten. En zoals verwacht werden er 22 

zwartbekgrondels gevangen. Minder verwacht, maar ook niet echt verrassend, was de 

ontdekking van de eerste Pontische stroomgrondel in het Friese binnenwater. De volgende 

exoot dus. En om maar even door te gaan: in 2014 is de  
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eerste Kesslers grondel gevangen bij het Woudagemaal. Nog 

wel aan de IJsselmeer zijde, maar het moment van binnenkomst van de soort binnendijks is 

een kwestie van afwachten. 

Op de terugweg van de afsluitingsbijeenkomst van de Trekvismonitoring 2014 wordt op de 

afsluitdijk bij Breezanddijk gevist. Het waait hard, de golven staan hoog en het is al donker, 

maar dan vang je meestal beter. Auke Vochteloo, Teddy Dolstra, Maarten van der Beek, 

Tristan de Graça en John Melis vangen 91 zwartbekgrondels en 16 marmergrondels. Maar 

gelukkig ook nog 6 rivierdonderpadden, 3 palingen en zelfs een bittervoorn. 

Resultaten van bekende verspreidingsgegevens, zowel van de WVOF als van ieder ander die 

vangsten invoert in de NDFF zijn vrij inzichtelijk via de RAVON website vissenatlas.nl 

hƴŘŜǊ ƘŜǘ ƪƻǇƧŜ ΨƭŜǾŜƴŘŜ ǾƛǎŀǘƭŀǎΩ ƛǎ ǇŜǊ ǇǊƻǾƛƴŎƛŜ ǇŜǊ ǾƛǎǎƻƻǊǘ ŜŜƴ ƪŀŀǊǘƧŜ ƳŜǘ ŘŜ ƘǳƛŘƛƎŜ 

bekende verspreiding op te vragen. 

Vanaf het voorjaar 2015 gaat de werkgroep weer geregeld het veld in. We blijven 

kilometerhokken inventariseren op verspreiding van de zoetwatervissen. Daarnaast wordt er 

momenteel een plan opgesteld om met de werkgroep de intrek van de zwartbekgrondel en 

het effect daarvan te gaan monitoren. De Fiskatlas Fryslân wordt in maart 2015 

ƎŜǇǊŜǎŜƴǘŜŜǊŘ Ŝƴ ƛǎ Řŀƴ ǾŜǊƪǊƛƧƎōŀŀǊ ǾƻƻǊ ϵ нрΦ 

Inschrijven voor WVOF mail met daarin aankondigingen van excursies via 

bregtje.k@gmail.com 

Voor meer informatie mail of bel John Melis: johnmelis@chello.nl tel 0646524630 

 

 

 

mailto:bregtje.k@gmail.com
mailto:johnmelis@chello.nl
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Twirre 

 

Na een korte onderbreking heeft Twirre in 2011 een 

herstart gemaakt. Voor de initiatiefnemers was het een grote gok of er voor langere tijd 

weer een levensvatbare Twirre kon komen die elke keer tijdig zou verschijnen met 

voldoende omvang en kwaliteit. Nu zeven nummers verder kan gesteld worden dat de 

redactie in zijn opzet is geslaagd. Twee keer per jaar verschijnt Twirre met een omvang van 

пл ǇŀƎƛƴŀΩǎ ƻǇ όƻŦ ȊŜƭŦǎ ŜƴƪŜƭŜ ŘŀƎŜƴ ǾƽƽǊύ ŘŜ ƎŜǇƭŀƴŘŜ ǾŜǊǎŎƘƛƧƴƛƴƎǎŘŀǘǳƳΦ Lƴ Řŀǘ ƭŀŀǘǎǘŜ 

slagen veel natuurtijdschriften momenteel niet. De kwaliteit van de inhoud is moeilijker te 

beoordelen. Er bereiken ons echter geen signalen dat die niet goed zou zijn. Daarentegen 

komen er na de verschijning van elk nummer, soms uit geheel onverwachte hoek, wel 

complimenten. Hieruit durven we voorzichtig de conclusie te trekken dat ook de kwaliteit 

van een voldoende niveau is. Niet onbelangrijk is ook te melden dat de financiële basis van 

de FFF voldoende solide is om Twirre jaarlijks te kunnen betalen uit de inkomsten en dat niet 

ingeteerd behoeft te worden op het vermogen. Hierdoor is ook de exploitatie voor de nabije 

toekomst gegarandeerd. 

 

De redactie van Twirre heeft enkele wijzigingen ondergaan. Saskia Mulder is begin 2014 

gestopt. Zij kon onvoldoende tijd vrijmaken voor het redactiewerk zonder dat dit ten koste 

ging van haar werk, sociale leven en andere activiteiten. Om diezelfde reden is Peter de 

Boer, een van de initiatiefnemers voor de herstart van Twirre, eind 2014 gestopt. Beiden 

komt onze hartelijke dank toe voor hun inzet. Merel Zweemer neemt de rubriek van Wad tot 

Woud nu voor haar rekening. De functie voor beeldredacteur en vakredacteur 

ongewervelden is op dit moment vacant. De redactie beraadt zich op de wijze van invulling. 

 

Beide nummers van 2014 bevatten een gevarieerd aanbod van artikelen uit diverse 

vakgebieden. De kinderziektes uit eerdere nummers zijn vrijwel overwonnen. De redactie 

vergadert tweemaal per jaar, na het verschijnen van het blad. Het verschenen nummer 

wordt dan geëvalueerd en het te verschijnen nummer voorbereid. Met een half jaar 

vertraging worden de verschenen nummers van Twirre ook op de website van de FFF 

geplaatst. 

 

Een blad als Twirre uitgeven kan alleen als vele partijen samenwerken. In de eerste plaats 

zijn dat de auteurs die kopij aan moeten leveren. Zonder kopij geen tijdschrift. De 

vakredacteuren beoordelen het artikel op inhoud en waar nodig brengen ze samen met de 

auteur(s) verbeteringen aan. De beeldredacteur beoordeelt de kwaliteit van de afbeeldingen 

en zorgt zo nodig voor (extra) foto's. De eindredacteur richt zich op de spelling en de stijl. 

Waar nodig past hij die aan om te komen tot een zekere uniformiteit. René Manger, onze 

opmaker, maakt de artikelen op en gereed voor de drukker. De hoofdredacteur is vooral 

bezig met de organisatie en bewaakt het proces. De eind- en hoofdredactie beoordelen de  
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drukproef en na goedkeuring gaat deze naar de drukker. 

Uitdrukkelijk roepen we potentiële auteurs op, zowel binnen als buiten de FFF, artikelen te 

blijven aanbieden. Minder ervaren auteurs kunnen rekenen op de steun van de redactie bij 

het verbeteren van concepten van artikelen. 

 

De zeshoofdige redactie bestaat uit:  

Klaas Koopman, hoofdredacteur en vakredacteur vogels 

Merel Zweemer, adjunct-hoofdredacteur en redacteur van de rubriek Van Wad tot Woud 

Klaas Ybema, eindredacteur 

Henk Jansen, vakredacteur flora en landschapsecologie en redacteur van de rubriek Exoten 

Teddy Dolstra, vakredacteur gewervelden exclusief vogels 

Vacant, beeldredacteur en vakredacteur ongewervelden 

 

Namens de redactie 

Klaas Koopman 

Hoofdredacteur 

 

 

Oude nummers van Twirre worden door Naturalis Biodiversity Center in Leiden 

gedigitaliseerd. 

De website waar ze uiteindelijk voor het publiek in te zien zijn is:  www.natuurtijdschriften.nl  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

http://www.natuurtijdschriften.nl/
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Financiën 
De kascontrole over het boekjaar 2014 is gedaan door Meinte Engelmoer en Romke Kleefstra. 

Contributie 
5Ŝ ŎƻƴǘǊƛōǳǘƛŜ ōŜŘǊŀŀƎǘ ϵ мтΣрл Ŝƴ ƪŀƴ ōƛƧ ǾƻƻǊƪŜǳǊ Ǿƛŀ ŀǳǘƻƳŀǘƛǎŎƘ ƛƴŎŀǎǎƻ ǿƻǊŘŜƴ ǾƻƭŘŀŀƴΦ 5Ŝ ƛƴŎŀǎǎƻΩǎ ȊǳƭƭŜƴ ǾƽƽǊ 1 april geïnd worden. Degenen die niet 

per incasso betalen, worden verzocht de contributie vóór 1 april over te schrijven naar rekening (IBAN) NL 64 INGB 0003 9829 49 van de Fryske Feriening foar 

Fjildbiology onder vermelding van voor- en achternaam, adres en het betreffende contributiejaar. 

 

Resultatenrekening  2014 
Uitgaven  Ontvangsten  

       

Uitbrengen Twirre door Manger Design ú 4.629,68 Contributie1 ú 7.092,50 

Antenna internetdiensten en webdesign  ú 114,66 Sponsoring ú 350,00 

Zaalhuur en consumpties vergaderingen FFF Hotel Oostergo te Grou ú 319,45 Rente ú 114,50 

Zaalhuur van start- en slotavond FLORON-FFF te Reduzum  ú 65,00    

Cadeaus van najaarsbijeenkomst SOVON-FFF te Grou ú 54,50    

Lidmaatschap Friese Milieu Federatie ú 60,20    

Lidmaatschap Waddenvereniging ú -    

Bankkosten ú 123,21    

Kantoorkosten ú 17,10    

                                                           
1
 Dit bedrag is inclusief achterstallige contributiebetalingen vanaf 2011 en nog te ontvangen contributies van 2014 
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Overige declaraties ú 401,83    

FLORON-FFF Terschelling ú 500,00    

Webdesign door R. van den Akker ú 300,00    

Batig saldo ú 971,37    

      

Totaal  ú 7.557,00  Totaal  ú 7.557 ,00  

 

Leden  

2013 307  

2014 30 8 

¶ Betaald 279 

¶ Niet-betaald 29 
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Balans 2014 
Debet  Credit  

  31 -12 -2014    31 -12 -2014  

Rekening -courant  ú  7.578,12 Eigen vermogen  ú ú 25.796,97 

Spaarrekening  ú  19.835,72 Nog te betalen kosten 2 ú 2.141,87 

Nog te ontvangen contributies 3 ú 525,00    

      

Totaal  ú  27.938,84  Totaal  ú  27.938,84  

                                                           
2
 Nog te betalen facturen van Manger Design; betaald op 8 en 26 januari 2015 

3
 Nog te ontvangen contributies: 29 leden × ú17,50 = ú525,00 
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Toelichting  

Datum  Omschrijving   Post    

   Rekenin g-courant    

31 -12 -2013  Startbedrag ú 15.104,38   

10 -5-2014  Inleg -ú 8.000,00   

11 -5-2014  Inleg -ú 2.000,00   

 Verschil ontvangsten - 

uitgaven 

ú 2.473,74   

      

 Totaal    ú 7.578,12 

      

   Spaarrekening    

31 -12 -2013  Startbedrag ú 9.721,22   

1-1-2014  Rente ú 114,50   

10 -5-2014  Inleg ú 8.000,00   

11 -5-2014  Inleg ú 2.000,00   

      

 Totaal    ú 19.835,72 
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   Eigen vermogen    

31 -12 -2013  Startbedrag ú 24.825,60   

 Batig saldo ú 971,37   

      

 Totaal    ú 25.796,97 

 

Credit   31 -12 -201 4 

Eigen vermogen, waarvan 4   ú 25.796,97  

¶ Dobbenproject  ú 2.339,77    

¶ FFF-FLORON ú 154,71    

                                                           
4
 Gereserveerde bedragen binnen het eigen vermogen 




